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Nejvyšší soud zrušil 
rozsudek nad Dalíkem
Nejvyšší soud zrušil odsu-
zující verdikt nad lobbistou 
Markem Dalíkem a vrátil 
případ pražskému vrchní-
mu soudu. Ten poslal Dalí-
ka na čtyři roky do vězení 
za pokus o podvod. Odvo-
lací soud musí přezkoumat 
právní kvalifikaci, na jejímž 
základě byl odsouzen.

Sobotka zvažuje 
odvolání Babiše
Předseda vlády a šéf ČSSD 
Bohuslav Sobotka počká 
do neděle, jak ministr finan-
cí Andrej Babiš objasní kau-
zu korunových dluhopisů 
Agrofertu a to, jak holding 
získal. Pak se rozhodne, zda 
ministr zůstane ve vládě. 
Babiš tvrdí, že ČSSD chce 
jeho rezort ovládnout. str. 2

Češi postaví na Islandu  
tunel za miliardu
Největší česká stavební fir-
ma Metrostav získala na Is-
landu zakázku na výstavbu 
téměř šestikilometrového 
silničního tunelu. Kromě 
podzemní stavby vybuduje 
mezi dvěma fjordy ještě 
most a zhruba osmikilome-
trový úsek silnice. str. 4
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MICHAEL ROMANCOV:

Nikdy jsem neměl rád Wolke-
rovu „pohádku“ O milionáři, 
který ukradl slunce, ale když 
tak pozoruji AB...

twitter.com/e15news

Kdo jsou 
největší hráči 
v českých 
realitách? 
Čtěte v novém 
magazínu E15 
Premium,  
který vyšel 24. dubna.

Střemhlavý let
Airbusu klesly zisky více  
než o polovinu. Má vyšší  
náklady na vývoj i trable  
s výrobou.

TRHY & SVĚTOVÁ EKONOMIKA    
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Sto dní s Trumpem

Zahraniční politika
Prezident se projevuje 
razantněji, než se čekalo. 
Neváhá se zapojit 
i do složitých a vleklých 
konfliktů.

Domácí politika 
Trump zjistil, že plnit 
sliby nebude snadné. 
Narazil na soudy,  
Kongres a občas i na 
vlastní republikány.

Byznys 
Wall Street nebere 
prezidenta moc vážně. 
Nákupní horečka 
na burzách je minulostí.

TÉMA str. 10–11

http://www.e15.cz/magaziny
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Den pitomosti
Jedna z pokladních obchodního řetězce Kau-
fland měla na ruce vytetovaný hákový kříž. Už 
není pokladní. Tedy rozhodně ne v Kauflandu, kte-
rý ji na základě porušení etického kodexu propus-
til. Ve světě existuje sarkastická Darwinova cena 
pro ty, kteří se ze světa sami odstranili obzvláště 
hloupým způsobem, jako že si třeba dělali selfie 
na kraji skály, ze které spadli. Možná by měla 
vzniknout i nějaká podobná cena pro zaměstnan-
ce, kteří se zbaví místa podobně pitomě.

Co se týče slova pitomý, zabýval se jím dokonce 
i Vrchní soud. Nakonec dal za pravdu časopisu 
Reflex, který před lety několikrát označil nynějšího 
xenofobního bojovníka proti zatím nedorazivším 
imigrantům Tomia Okamuru jako „Pitomia“. 
I soud uznal, že i když je to výraz nelichotivý, jsou 
některé jeho myšlenky potenciálně společensky 
nebezpečné a lze je považovat s jistou dávkou 
zkratky za „pitomosti“. Zkratka jeho strany SPD 
s „p“ uprostřed nyní dostává zcela jiný význam.

Včerejší ryze předvolební přestřelka mezi 
premiérem Sobotkou a ministrem a ne-oligarchou 
s indiánským jménem Ten, který nic nevlastní 
Babišem přinesla jedno zásadní sdělení – rozhoř-
čení Babiše, co si to ta sněmovna vůči němu svým 
usnesením o tom, že by měl vyvrátit podezření 
z daňových úniků, dovolila. Být sněmovnou, 
okamžitě opustím své pracoviště, protože až se 
po volbách stane Babiš premiérem, stejně ji zruší. 
Nebo tak něco.

n Premiér podezřívá 
ministra financí, že šidí 
stát na daních. Není také 
spokojen s Finanční 
správou. Andrej Babiš 
tvrdí, že ČSSD chce re-
zort ovládnout.

Pavel Otto

Pod ministrem financí a šéfem 
ANO Andrejem Babišem se 
kýve vládní křeslo. Jeho odvolá-
ní zvažuje premiér a předseda 
ČSSD Bohuslav Sobotka, dnes 
se poradí s nejužším stranic-
kým vedením. Babiš se příští 
týden sejde s prezidentem 
Milošem Zemanem. Nařkl 
socialisty, že si na ministerstvu 
„potřebují dělat kšefty“.

Sobotka počká do neděle, jak 
Babiš objasní poslancům a ve-
řejnosti kauzu korunových dlu-
hopisů Agrofertu a také to, jak 
holding v minulosti získal. Pak 
se rozhodne, zda ministr může 
zůstat ve vládě. „Platí, že jsem 
znepokojen, jak se Andrej Ba-
biš staví k otázce korunových 
dluhopisů. Je naprosto nezbyt-
né, aby své obchodní transakce 
vysvětlil,“ řekl premiér.

V roce 2012 půjčil Babiš Ag-
rofertu 1,5 miliardy korun.  
Z 90 milionů, které ročně 
inkasuje z úroků, nemusí platit 
žádné daně ani jiné odvody. 
Poslanecká sněmovna vyzvala 
ministra, aby vážná podezření 
z daňových úniků do konce 
dubna vyvrátil. V opačném 
případě by měl vůči němu 
premiér vyvodit 
důsledky, stojí 
v usnesení. „Od-
volání Babiše 
realisticky 
zvažuje, uvě-
domuje si, že 
musí konat,“ 
uvedl blízký 
spolupracovník 
Sobotky. 

Ministerský 
předseda má k ne-
spokojenosti s šéfem 
státní pokladny dva hlavní 
důvody. Je symbolem EET, 
kontroluje prakticky každou 
korunu, která projde rukama 
restauratérů či obchodníků, 
a přitom je podezřelý z toho, 
že ošidil stát na daních o de-
sítky a možná stovky milionů. 
„Navíc způsobil, že Finanční 
správa je paralyzovaná a její 
generální ředitel se chová jako 

poslušný člen jeho hnutí,“ řekl 
politik blízký vedení ČSSD.  

Stranické grémium bude 
například posuzovat, zda by 
po odvolání Babiše padla vláda 
a nastala politická krize. Důle-
žitý bude i postoj prezidenta, 
což je důvod, proč lídr ANO 
zamíří příští týden na Hrad.

Babiš jakékoli pochybe-
ní odmítá, pasuje se 

do role oběti. „Je to 
likvidace politic-

kého soupeře. 
Pan premiér 
chce ovládnout 
ministerstvo 
financí, proto-
že tam sociální 

demokracie 
potřebuje dělat 

kšefty. Je neuvěři-
telné, jak poškozuje 

vládu a ničí celou její 
práci,“ prohlásil. 

Podle zdrojů deníku E15 byl 
Sobotka připraven odvolat 
Babiše už před měsícem, kdy 
měla policie zahájit vyšet-
řování případu Čapí hnízdo. 
Předpokládalo se, že minis-
tra obviní a zřejmě i zatkne. 
Nakonec požádala o odklad, 
verdikt má padnout koncem 
září.

Sobotka zvažuje 
odvolání Babiše

Protagonisté dne

Jiří BĚLOHLAV

ŘEDITEL METROSTAVU

Fabrice BRÉGIER

ŠÉF AIRBUSU

Andrzej MODRZEJEWSKI

ŘEDITEL UNIPETROLU

Firma získala další zakázku 
na Islandu. Bude zde stavět 
šestikilometrový silniční tunel, most 
mezi fjordy a příslušný kus silnice.

str. 4

Evropskému výrobci letadel klesly 
zisky více než o polovinu. Důvodem 
jsou vyšší náklady na vývoj i potíže 
ve výrobě. 

str. 6

Obnovení výroby v litvínovské 
etylenové jednotce pomohlo Uni-
petrolu dostat se po loňské ztrátě 
na začátku roku opět do zisku.

str. 7

Zápisník  
Dušana Kütnera

V roce 2012  
půjčil Babiš Agrofertu

1,5
miliardy korun.

Bohuslav Sobotka (ČSSD): 
Nejdu Andreji Babišovi po krku.  

Ptám se na věci, které u ministra 
financí zajímají každého  

daňového poplatníka.

Andrej Babiš (ANO): 
Je to likvidace 
politického soupeře. 
Je neuvěřitelné, 
jak pan premiér 
poškozuje vládu 
a ničí celou její  
práci.
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n V developersky 
žádané lokalitě chce 
místní úřad vystavět 
volnočasový areál. 

Michal Tomeš

Zastupitelé městské části 
Praha 5 odsouhlasili nákup 
pozemků na hoře Vidoule 
od ministerstva obrany. 
Pozemky odkoupí Praha 

5 za 5,55 milionu korun, 
tedy za minimální částku, 
kterou mohla ve výběrovém 
řízení nabídnout. Celková 
výměra pozemků je téměř 
11,5 tisíce metrů čtverečních, 
v katastru jsou vedené jako 
městská a krajinná zeleň, 
případně jako sady, zahrady 
a vinice. „Převzetím pozem-
ků do správy městské části 
chceme zabránit případné-
mu znovuotevření diskuze 

a snah o obnovení výstavby,“ 
uvedl na portálu městské 
části starosta Pavel Richter. 

Ve stejné lokalitě chce 
Praha 5 získat také lesní 
pozemky, které však nebyly 
součástí soutěže. Podle 
Martina Damaška, který má 
v Praze 5 na starosti majet-
kovou agendu, chce Praha 5 
navrhnout bezplatné převze-
tí těchto pozemků. K dohodě 
mezi ministerstvem a měs-
tem však ještě nedošlo.

V minulosti chtěly na ne-
zastavěném území mezi 
Butovicemi a Košířemi inves-
tovat až miliardu korun de-
veloperské společnosti Finep 
a Rodop, o lokalitu se zajímal 
rovněž Ekospol. Postupně se 
však proti projektu postavili 
jak zastupitelé Prahy 5, tak 
i magistrát. 

I nadále je však lokalita pro 
developery lákavá. V jiné části 
Vidoule si budou konkurovat 
hned tři projekty společností 
KKCG, YIT a T.E Development 
Group. Celkem má v oblasti 
vyrůst až sedm set bytů. 
I přes velikost všech projek-
tů se však neočekává, že by 
v atraktivní lokalitě došlo 
mezi developery ke konku-
renčnímu boji. Cena za metr 
čtvereční se u bytů nedostane 
pod sto tisíc korun.

Praha 5 koupí pozemky 
na Vidouli 

PRAHA  www.E15.cz | 3 |
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ZELEŇ MÍSTO BYTŮ. Praha 5 koupila od ministerstva obrany některé 
pozemky na Vidouli a plánuje zde ponechat prostor pro volný čas.
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ŘEDITEL VOJENSKÉHO HISTORICKÉHO ÚSTAVU Aleš 
Knížek (vlevo) včera symbolicky převzal památník hrdinů 
heydrichiády. Smlouvu s pravoslavnou církví o užívání chrámu 
sv. Cyrila a Metoděje, v němž se památník nachází, podepsal 
VHÚ již loni. Následovaly podpisy dalších smluv, například 
s hlavním městem, které chrám v pražské Resslově ulici 
patří. Na snímku jsou dále (zleva) pravoslavný kněz Václav 
Ježek, náměstek ministra obrany Tomáš Kuchta, pražská 
zastupitelka Eliška Kaplický Fuchsová a ministr obrany Martin 
Stropnický.

SYMBOLICKÝ AKT
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n Horu v odlehlé části 
Islandu protne tunel, 
který vybuduje spo-
lečnost Metrostav. 
Dva tunely už na ost-
rově postavila. 

Daniel Novák

Největší české stavební firmě 
Metrostav se na Islandu 
podařilo získat zakázku 
na výstavbu téměř šestikilo-
metrového silničního tunelu. 
Kromě podzemní stavby 
vybuduje mezi dvěma fjordy 
ještě most a zhruba osmi-
kilometrový úsek silnice. 
Podnik v soutěži porazil šest 
konkurentů. Tunely Islanďa-
né nutně potřebují, protože 
v zimě jsou tam běžné cesty 
uzavřené.   

„Předpokládáme, že stav-
bu zahájíme letos v květnu 
a skončíme v září 2020,“ 
uvedl manažer Metrostavu 
Aleš Gothard, který připra-
voval nabídku do tendru. 
Stavbaři plánují, že každý 
měsíc postoupí při stavbě 
o 280 metrů. Hodnota zakáz-
ky na tunel Dyrafjordur činí 
1,3 miliardy českých korun. 
Na Metrostav připadne osm 

Češi postaví na Islandu  
tunel za miliardu

• ražená délka: 5301 metrů

• zahájení/dokončení prací: 
květen 2017 až září 2020

• plánované tempo stavby: 
280 metrů za měsíc

• celková hodnota zakázky:  
1,3 miliardy českých korun, 
z čehož na Metrostav 
připadne 800 milionů

• objem rubaniny: 312 tisíc 
metrů krychlových

• stříkaný beton: 14 tisíc metrů 
krychlových

• litý beton: 3200 metrů 
krychlových

Tunel Dyrafjordur 
v číslech 

set milionů. Zbytek bude 
inkasovat tamní partner, 
s nímž Češi projekt usku-
teční. 

Stavba spolyká přes se-
dmnáct tisíc metrů krychlo-
vých betonu a 74 kilometrů 

elektrických kabelů. Nová 
komunikace v severozápadní 
části ostrova bude vznikat 
v typické severské pustině. 
Pro Metrostav to ale není ne-
známé prostředí. Dva tunely 
už na Islandu postavil. 

„Věříme, že geologické 
podmínky budou pro ražby 
příznivější než u předcho-
zích tunelů,“ dodal Gothard. 
Kromě náročného podloží se 
tam stavbaři museli potýkat 
s extrémními klimatickými 

podmínkami a obtížnou lo-
gistikou. Zažili také situaci, 
kdy do raženého tunelu za-
čala masivně proudit ledová 
voda. 

Zakázkami v zahraničí se 
stavební společnost snaží 
řešit všeobecný nedostatek 
zakázek na dopravní stavby 
v České republice. Kromě Is-
landu se Metrostav úspěšně 
uchytil také na dalších sever-
ských trzích. Firmě se daří 
vítězit v tendrech ve Finsku, 
v Norsku a ve Švédsku. U pol-
ských sousedů staví dálnici 
poblíž Gdaňsku. Dopravní 
stavby buduje Metrostav rov-
něž v Německu. 

V roce 2013 společnost 
dokonce koupila rakouskou 
firmu Beton und Monier-
bau Tunnelling zaměřenou 
na tunelové a další podzemní 
stavby.

PUSTINA. Tunel Dyrafjordur vznikne v drsné severské krajině. Šipka ukazuje místo jeho budoucího 
portálu, mapa zachycuje i dva další tunely, které na ostrově vybudoval Metrostav. 

KONEC. Horníci vyvezli po-
slední vůz uranové rudy z dolu 
Rožná I v Dolní Rožínce na Žďár-
sku. Důl Rožná I je posledním 
uranovým dolem ve střední 
Evropě. V provozu byl od roku 
1957 do roku 2016, kdy oficiál-
ně skončila komerční těžba.
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n Horníci v Rožné 
na Žďársku se včera 
rozloučili s těžbou 
uranu. Z podzemí 
vyvezli poslední vůz 
s horninou.

Poslední uranový důl 
ve střední Evropě je po še-
desáti letech dotěžen, ale 
činnost těžebního závodu 
Geam nekončí. Důl bude dál 
sloužit jako podpora rozsáh-
lého pracoviště Bukov ležící-
ho v hloubce 550 metrů. 

Odborníci budou v dole 
nejméně do roku 2025 vést 
výzkumy, které se uplatní 

při plánované stavbě hlu-
binného úložiště jaderného 
odpadu. Uvedl to ředitel 
státního podniku Diamo 
Tomáš Rychtařík, pod nějž 
Geam spadá.

V Rožné zůstane v provo-
zu také chemická úpravna 
rud, která bude zpracová-
vat například rudu z hald 
na Příbramsku. Ještě před 
rokem zaměstnával Geam 
kolem 850 pracovníků, 
do dneška jich zůstalo 545.

Ložisko uranových rud 
Rožná bylo objeveno v roce 
1956 a těžba tam oficiálně 
začala o rok později hlou-
bením těžní jámy R1. Od té 
doby bylo z dolu vyvezeno 

Uranový důl v Rožné dotěžil. Poslouží výzkumu
téměř sedmnáct milionů 
tun rudy, která obsahovala 
zhruba dvacet tisíc tun ura-
nového kovu. 

Uzavření hrozilo dolu 
v minulosti vícekrát, usne-
sením vlády byla těžba něko-
likrát prodloužena. S koneč-
nou platností rozhodla vláda 
o uzavření dolu loni v lednu. 
/čtk/
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Telekomunikační firma O2 
podle odhadů analytiků zvýšila 
v prvním čtvrtletí tržby o téměř 
dvě procenta na 9,2 miliar- 
dy korun. Čistý zisk stagnoval 
na 1,25 miliardy korun, 
předpokládají ekonomové. 
Výsledky zveřejní operátor 
v pátek. Důvodem zvýšení 
tržeb je podle Milana Vaníčka 
z J&T Banky především růst 
tržeb o téměř osm procent 
na Slovensku a také procentní 
zvýšení příjmů v segmentu 
mobilních služeb. V nákladech, 
které stouply zhruba o 1,5 pro-
centa, se projeví především 
růst osobních nákladů 
o čtrnáct procent.

O2 zopakovala  
zisk 1,25 miliardy

ŠEST VÁLCŮ  
A ČTYŘI  
TURBA
BMW 750 Ld xDrive Právě v prodeji

264743/170� inzerce

n Další z velké trojky 
českých mobilních 
operátorů mění svou 
cenovou politiku. 
Tvrdí, že to není pod 
tlakem regulátora 
trhu a veřejnosti. 

Marek Schwarzman

Společnost O2 nabídne 
od třetího května nový tarif 
O2 Spolu. Je to balíčková 
varianta tarifů s neomeze-
ným voláním. V základní 
verzi zahrnuje tři SIM karty 
a programový balík O2 TV 
za 1999 korun. Každá ze SIM 
karet má mít tři gigabaj-
ty dat, které bude možné 
za stokorunu zvýšit o další 
dva gigabajty. 

Operátor tvrdí, že nový 
tarif nezavádí pod sílícím 
tlakem Českého telekomuni-
kačního úřadu a veřejnosti 
na zlevnění služeb za mobil-
ní volání a data. Nabídku po-
dle něho v posledních dvou 
měsících testovalo několik 
set klientů.

„V pilotním provozu o ni 
byl obrovský zájem, proto 
jsme se ji rozhodli nabíd-
nout všem. Při vytváření 
balíčků jsme kladli důraz 
na flexibilitu,“ vysvětlil 
Tomáš Budník, generální 
ředitel O2.

Operátor O2 
sází u nových 
tarifů na balíčky

Flexibilita ale směřuje 
pouze vzhůru. Zákazník si 
může čerpané služby jen 
přidávat, zvyšovat počet SIM 
karet nebo je možné pořídit si 
neomezený internet pro do-
mácnost se slevou. Vypuštění 
televizních služeb ani jejich 
výměna za jiné služby O2 
ovšem nejsou možné. 

Změny individuálních 
tarifů lze podle šéfa firemní 
komunikace Hanyho Far-
ghaliho očekávat v červnu 
v souvislosti s novou regulací 
Evropské unie.

ORIGINAL PIVNICE BUDVARKA, nové pojetí značkové restaurace, nahradila po dvaceti letech 
původní pivnici Budvar v pivovarském areálu v Českých Budějovicích. Vznikl tak vzorový podnik 
konceptu Budvarka, který chce pivovar rozšířit do dalších měst. 

NOVÝ KONCEPT
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Exim tours stouply  
tržby o desetinu

Největší české cestovní kan-
celáři Exim tours loni vzros-
tl hrubý zisk o devět procent 
na 171 milionů korun. Tržby 
v Česku zůstaly na úrovni 
čtyř miliard korun.

Na terminály a parkoviště 
může jít 570 milionů 
Ministerstvo pro místní 
rozvoj má na výstavbu 
a modernizaci přestupních 

terminálů, záchytných par-
kovišť a parkovacích domů 
s napojením na hromadnou 
dopravu připraveno 570 mi- 
lionů korun z evropských 
fondů. Žádosti lze podávat 
od 16. května do 27. září.

AXA zvýšila čistý  
zisk o 28 procent
Finanční skupině AXA 
v Česku a na Slovensku loni 
vzrostl čistý zisk meziročně 
o 28 procent na 513 milionů 
korun. Spravovala aktiva  

119 miliard korun, o sedm 
procent vyšší než předloni.

Státní pojišťovna EGAP 
prodělala 1,25 miliardy
Jednou z hlavních příčin 
loňské ztráty pojišťovny 
EGAP ve výši 1,25 miliar-
dy korun byl problémový 
projekt turecké elektrárny 
Yunus Emre a historicky 
nejvyšší vyplacené pojistné 
5,5 miliardy korun. EGAP 
zpětně vymohl pohledávky 
za 1,13 miliardy. /čtk/

Krátce
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n Evropský výrobce 
letadel vydělal méně 
kvůli vyšším nákla-
dům na vývoj i potí-
žím ve výrobě.

Michal Tomeš

Mnohé problémy, se který-
mi se výrobce letadel Air-
bus v současnosti potýká, 
se nemohly nepromítnout 
do čtvrtletních výsledků. 
Čistý zisk společnosti 
za uplynulý kvartál klesl 

o 52 procent na 240 milionů 
eur, výnosy však vzrostly 
o sedm procent a dosáhly 
13 miliard eur. Zisk tak 
výrazně zaostal za oče-
káváním analytiků, kteří 
v anketě agentury Reuters 
počítali s jeho poklesem 
o 31 procent na 344 milio- 
nů eur. Tržby ale vzrostly 
o sedm procent na 12,99 mi- 
liardy eur, zatímco analytici 
je odhadovali na 
12,86 miliardy eur.

„Počet objednávek v prv-
ním čtvrtletí byl podle naše-
ho očekávání nízký,“ uvedl 

v tiskové zprávě ředitel firmy 
Tom Enders. Zároveň však 
odkazuje na 6700 strojů, kte-
ré si už zákazníci objednali. 
Také proto Airbus předpo-
kládá, že letos dodá zákaz-
níkům více než 720 letadel. 
Loni firma zvýšila odbyt 
o osm procent na rekordních 
688 letounů. I tak ale pátým 
rokem po sobě zaostala 
za svým jediným konkuren-
tem, americkým Boeingem, 
který dodal klientům o 
šedesát strojů více a zůstal 
největším výrobcem a doda-
vatelem letadel na světě.

Airbusu klesly zisky 
o více než polovinu

Země Množství Kurz

Austrálie 1 18,477

Čína 1 3,591

Dánsko 1 3,621

EMU 1 26,935

Chorvatsko 1 3,599

Japonsko 100 22,209

Kanada 1 18,219

Maďarsko 100 8,632

Norsko 1 2,885

Polsko 1 6,380

Rusko 100 43,392

Švédsko 1 2,799

Švýcarsko 1 24,894

Turecko 1 6,945

USA 1 24,752

Velká Británie 1 31,900

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 27. 4. 2017 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 99,15    -0,85  

ČEZ 431,60    0,07  

Erste Bank 880,90    1,56  

Fortuna 113,00    0,85  

Kofola 399,00    -0,75  

KB 950,00    0,00  

Moneta 78,75    0,25  

O2 CR 290,80    -1,96  

Pegas 840,00    -1,08  

Philip Mor. ČR 13 530,00    0,14  

TMR 670,00 0,00

Unipetrol 270,80    1,61  

VIG 639,80    0,90  

Celkový objem (v tisících korun) 421 410

Akcie na pražské burze 27. 4. 2017 
Deutsche Bank

Čistý zisk největší německé bankovní společnosti v prvním čtvrtletí 
vzrostl o 143 procent na 575 milionů eur. Firma těžila z nižších nákladů 
na právní spory a z oživení obchodování s dluhopisy. Zisk překonal 
očekávání analytiků, kteří jej v průměru odhadovali na 522 milionů 
eur. Akcie banky však na zveřejnění výsledků reagovaly zhruba 
tříprocentním poklesem. 

Gazprom

Ruská plynárenská společnost loni zvýšila čistý zisk o 21 procent na 
951,6 miliardy rublů (411,5 miliardy korun). Zisk tak překonal očekávání 
analytiků, kteří jej odhadovali na 929 miliard rublů. Tržby zůstaly bez 
výraznějších změn na 6,1 bilionu rublů (2,6 bilionu korun). Firma je 
klíčovým dodavatelem plynu pro řadu evropských zemí včetně Česka.

Ford Motor

Čistý zisk americké automobilky v prvním čtvrtletí klesl o více než 
třetinu na 1,6 miliardy dolarů z 2,5 miliardy před rokem. Výsledky 
zasáhly náklady na svolávání aut do servisů, nižší objem prodeje 
a rostoucí ceny oceli i dalších surovin. Zisk nicméně překonal očekávání 
analytiků. /čtk/

Výsledky

Za horší výsledky může 
především generační 
obměna modelových řad. 
Roste tak tlak na snížení 
ceny výběhových typů A330 
a A320. Nová generace 
druhého jmenovaného stroje 
s označením A320neo se 
zároveň potýkala s problémy 
pohonných jednotek Pratt 
& Whitney, což zpomalilo 
dodávku strojů zákazníkům. 

Nedostatek komponentů 
pro interiéry od společnosti 
Zodiac Aerospace zase zpo-
malil produkci modelu A350, 
za poslední čtvrtletí se tak 
k zákazníkům dostalo jen 
13 strojů tohoto typu. Až čtyři 
desítky dalších letadel nyní 
čekají na dokončení v areálu 
továrny. Dlouhodobě se také 
množí potíže kolem vojen-
ského transportního letounu 
A400M. Na něj má Airbus 
objednávky od sedmi států 
NATO, doposud však kvůli 

technickým problémům 
dodal asi čtvrtinu ze 174 
objednaných strojů. Celý pro-
jekt tak prodražují penále, 
která zákazníkům za zdržení 
Airbus platí. 

I přes negativní výsledko-
vé překvapení uzavřely akcie 
Airbusu o více než procento 
silnější, a dosáhly tak svého 
historického maxima. 
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VLEKLÉ NEDUHY. 
Airbusu se stále 
nedaří uspokojivě se 
vypořádat s problé-
movými motory pro 
nový letoun A320neo 
a potížemi kolem 
projektu vojenské-
ho letadla A400M 
(na snímku). Zisk 
divize výroby letadel 
se v prvním čtvrtletí 
propadlo 31 procent, 
přestože tržby se 
o 13 procent zvýšily.

Letošní vývoj akcií 
Airbusu (v eurech za kus)

Pramen Thomson reuters
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Rozhodnutí 
o Počeradech 
se odkládá

Dozorčí rada energetické 
společnosti ČEZ odložila 
rozhodnutí o prodeji hnědo-
uhelné elektrárny Počerady 
společnosti Vršanská uhelná 
ze skupiny Czech Coal. 
„S ohledem na komplexní 
povahu transakce je nutné, 
aby dozorčí rada posoudila 
transakci co nejpodrobněji, 
než definitivně sdělí svůj 
postoj, a tak projednávání 
tohoto bodu přerušila. Tímto 
krokem nepředjímá, jak 
o dané záležitosti rozhodne,“ 
sdělil předseda rady Václav 
Pačes. /čtk/

Petrochemický holding Uni-
petrol se v letošním prvním 
čtvrtletí po ztrátě na začátku 
loňského roku vrátil do zis-
ku, který dosáhl 2,8 miliardy 
korun. Tržby vzrostly na 
29,9 miliardy. Loni v prvním 
čtvrtletí tržby naopak klesly 
kvůli odstávkám o více než 
čtvrtinu a Unipetrol skončil 

v čisté ztrátě 25 milionů. 
Za celý loňský rok pak dosáhl 
zisku 7,98 miliardy.

Podle firmy je hlavním dů-
vodem meziročního obratu 
obnovení výroby v etylenové 
jednotce v Litvínově. Holding 
také zaúčtoval miliardu jako 
pojistné plnění za ušlý zisk 
a škody po havárii krakovací 

jednotky v Kralupech nad 
Vltavou.

Meziroční zlepšení bylo 
ovlivněno i obnovením vý-
roby po haváriích v provo-
zech společnosti v Litvínově 
a Kralupech, dobré výsledky 
se tak dají podle odborníků 
očekávat po celý rok. „Čísla 
potvrdila dobrý výkon 

Unipetrol jede na rekord 

LG a Samsung 
ve čtvrtletí 
akcelerovaly

Jihokorejští výrobci elektroni-
ky Samsung Electronics a LG 
Electronics v prvním čtvrtletí 
výrazně zlepšili hospodaření. 
Čistý zisk Samsungu mezi- 
ročně vzrostl o 46 procent 
na 7,7 bilionu wonů (167,8 mi-
liardy korun), zejména díky 
výsledkům čipové divize. Do-
stal se tak na nejvyšší úroveň 
za více než tři roky. Výsledky 
včera zveřejnil i jeho menší 
domácí rival LG Electronics. 
Ten v prvním čtvrtletí zvýšil 
provozní zisk o 82 procent 
na 922 miliard wonů (20,1 mi- 
liardy korun). To je nejlepší 
čtvrtletní výsledek za téměř 
osm let. Společnost LG těžila 
ze silné poptávky po televi-
zorech a dalších domácích 
spotřebičích. /čtk/

společnosti. Trh ropy se 
postupně stabilizuje a rafi-
nerské marže budou slušné, 
i když můžeme očekávat 
výkyvy,“ uvedl analytik 
Martin Vlček z BH Securi-
ties. „Dobrý základ hospo-
daření v roce 2017 by mohl 
Unipetrolu vydržet. Zatím 
se nezdá, že bychom letos 
měli být svědky nějakých 
výrazných šoků na trhu cen 
s ropou,“ míní nezávislý 
analytik Petr Hlinomaz. 
„Příznivé makroprostředí 

bude trvat i nadále. To spolu 
s obnoveným, standardním 
provozem slibuje rekordní 
výsledky,“ uvedl zase ana-
lytik J&T Banky Bohumil 
Trampota.

Pozitivně analytici hodno-
tili také středeční oznámení 
společnosti o návrhu na vý-
platu dividendy 8,30 koruny 
na akcii. Celkem by tak bylo 
akcionářům vyplaceno 
1,5 miliardy. Dividenda ale 
mohla být podle analytiků 
vyšší. /čtk/
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n Britové musejí 
počítat s tím, že v ze-
mích EU nebudou mít 
stejná práva jako člen 
paktu, vzkazuje kanc-
léřka Merkelová. 

Sedmadvacet států Evropské 
unie od Británie očekává 
dodržení všech finančních 
závazků, které na sebe vzala 
vyhlášením odchodu z bloku. 
Tak včera zněl jednotný hlas 
z Lucemburku, kde jednali 
ministři, kteří připravují so-
botní mimořádný summit EU 
k brexitu. Britové by měli unii 
opustit na jaře 2019. „Součás-
tí dohody o vystoupení má 
být také jednorázové finanční 
vyrovnání, jehož výše by byla 
stanovena v eurech,“ přiblížil 

jeden z účastníků, slovenský 
ministr zahraničí Miroslav 
Lajčák.

Poprvé bez svého britského 
kolegy se v Lucemburku sešli 
ministři členských zemí EU 
odpovědní za unijní proble-
matiku. Jde o formát, v němž 
budou jako Rada pro všeobec-
né záležitosti v následujících 
měsících na vývoj jednání 
o brexitu dohlížet. Ministři 
včera potvrdili podobu poli-
tických vodítek pro blížící se 
vyjednávání, závěrečný sou-
hlas dá v sobotu mimořádný 
summit EU. Evropská komise 
by pak měla zřejmě už 
3. května představit konkrét-
ní směrnice pro vyjednávání.

Původní dokument 
představil na konci března 
šéf summitů Donald Tusk 
poté, co Británie oficiálně 

oznámila svůj záměr z bloku 
odejít. Tuskův materiál, kte-
rý nebyl oficiálně zveřejněn, 
se zmiňuje o „jednorázovém 
finančním vyrovnání“. Mělo 
by zajistit, že EU i Británie 
dodrží své závazky odsou-
hlasené do britského ozná-
mení o odchodu. Týkat by se 

mělo i otázek souvisejících 
s Evropskou centrální ban-
kou (ECB), Evropskou inves-
tiční bankou (EIB) a Evrop-
ským rozvojovým fondem 
(EDF) a rovněž britské účasti 
v konkrétních fondech, třeba 
ve fondu na podporu uprch-
líků v Turecku.

V unii stoupá horečka před 
startem rozhovorů o brexitu  
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POŠLETE SMS NA ČÍSLO 902 11 VE TVARU:
REALITY  JMÉNO  PŘÍJMENÍ  ADRESA  MĚSTO  PSČ

OBJEDNÁVEJTE 

I PŘES 
SMS!

PRÁVĚ
V PRODEJI

Zakoupíte ve všech prodejnách Geco a Relay.

Jak bude vypadat 
metropole za 20 let

Maltský vicepremiér Luis 
Grech, který diskuzi v Lucem-
burku jako zástupce před-
sednické země řídil, schůzku 
označil za jednoznačný a ne-
vídaný signál důvěry, jednoty 
a shody sedmadvacítky. „Je to 
velmi dobrý začátek těžkých 
jednání, která před námi 
leží,“ prohlásil.

V podobném tónu se 
neslo i včerejší vystou-
pení německé kancléřky 
ve Spolkovém sněmu. 
Někteří lidé v Británii si 
podle ní stále ještě dělají 
o brexitu iluze. „Jasné je, že 
třetí země ve vztahu k EU, 
a tou Británie bude, nemůže 
a nebude mít stejná práva 
nebo dokonce lepší postave-
ní než člen Evropské unie. 
V tom má všech 27 zemí 
i evropské instituce jasno,“ 
řekla. Dohodu o budoucím 
vztahu Británie s unií bude 
možné podle kancléřky 
uzavřít, až budou uspokoji-
vě vyřešeny všechny otázky 
spojené s britským odcho-
dem. „Může to jít a půjde 
to jenom v tomto pořadí, 
a nikoli obráceně,“ ubezpe-
čila Bundestag. /čtk, hý/

Mírná většina Britů se domnívá, že rozhodnutí opustit EU bylo špatné. 
Vyplývá to z průzkumu agentury YouGov. Zatímco 43 procent oslove-
ných Britů označilo plánovaný odchod své země z unie za správný, 
45 procent míní, že rozhodnutí odejít ze svazku s dalšími 27 evrop-
skými zeměmi bylo špatné. Dvanáct procent dotázaných si není 
jistých. Podle dalšího průzkumu agentury YouGov, by nyní Konzer-
vativní strana premiérky Mayové, která brexit podporuje, získala 
ve volbách 45 procent hlasů, zatímco opoziční labouristé by si připsa-
li jen 29 procent, deset procent hlasů by získali Liberální demokraté 
a sedm procent Strana nezávislosti Spojeného království.

Britové jsou stále 
rozpolceni

DESETITISÍCE LIDÍ vyrazily včera na další ze série proti-
vládních protestů ve Venezuele, kde chce opozice docílit 
rezignace neoblíbeného prezidenta Nicoláse Madura. Policie 
proti demonstrantům směřujícím z mnoha míst metropole 
Caracasu k sídlu ombudsmana nasadila slzný plyn a vodní 
děla. Protesty se v zemi stižené hospodářskou krizí konají už 
měsíc a podle úřadů při nich zemřely nejméně tři desítky lidí. 

MĚSÍC PROTESTŮ
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Francouzský odvolací soud 
odmítl vydat do Srbska ně-
kdejšího velitele kosovských 
povstalců a bývalého kosov-
ského premiéra Ramushe 
Haradinaje (snímek) a povolil 
mu návrat do vlasti. Srbský 
premiér Aleksandar Vučič 
verdikt označil za skandální. 
Bělehrad chce Haradinaje po-
stavit před soud kvůli pode-
zření ze spáchání válečných 
zločinů na civilistech během 
povstání v někdejší srbské 
provincii Kosovu koncem 
devadesátých let.

Podle názoru srbské vlády 
je rozhodnutí francouzského 
soudu „ostudné, skandální, 
nespravedlivé a především 
politické“, prohlásil Vučič. 
Zároveň řekl, že z Paříže 
bude odvolán ke konzulta-
cím srbský velvyslanec 
a že Francii bude odeslána 
co nejostřejší nóta. „To je 
nejvyšší stupeň našeho pro-
testu těsně před vyhoštěním 
francouzského velvyslance,“ 
poznamenal.

Francouzské úřady 
zadržely bývalého velitele 
Kosovské osvobozenecké 
armády (UÇK) Haradinaje 
v lednu na základě srbské-
ho zatykače. Pak na něho 
byl uvalen soudní dohled 
a Haradinaj až do vyřízení 
záležitosti nesměl vycesto-
vat ze země. Jeho zadržení 
vyvolalo v Kosovu i v soused-
ní Albánii vlnu nevole. Tento 
krok kritizovala kosovská 
vláda i tamní prezident Ha-
shim Thaçi, který sice také 
patřil ke špičkám UÇK, ale 
teď je politickým soupeřem 
Haradinaje. /čtk/

Francie odmítá 
vydat kosovského 
expremiéra Srbům

Turecko kritizuje Česko 
za uznání genocidy
Turecko odsoudilo roz-
hodnutí českého par-
lamentu uznat masakr 
Arménů v Osmanské říší 
za genocidu. Kritizovalo 
i prezidenta Miloše Zema-
na, který masakr označuje 
za genocidu opakovaně. 
Ankara tvrdí, že tyto 
názory odporují historic-
kým skutečnostem. Česká 
diplomacie Turky ujistila, 
že usnesení Poslanecké 
sněmovny není právně zá-
vazné a že česká zahranič-
ní politika je odpovědností 
české vlády. 

Damašské letiště bylo 
cílem raketového útoku
Ve skladech u damaš-
ského mezinárodního 
letiště vybuchly zásobníky 
s palivem. Oznámila to te-
levize libanonského hnutí 
Hizballáh, který v syrském 
konfliktu bojuje na straně 
vlády prezidenta Bašára 
Asada. Damašek poté 
informoval, že „vojenský 
cíl“ byl terčem izraelských 
raket vypálených z Golan-
ských výšin. /čtk/

Krátce
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Zakoupíte ve všech prodejnách Geco a Relay.

Jak bude vypadat 
metropole za 20 let



Karolína Flaszová

Zatím nejzásadnějším po-
činem od nástupu Donalda 
Trumpa do prezidentského 
úřadu se počátkem dub-
na stal úder na leteckou 
základnu syrské armády. Šlo 
o odvetu za chemický útok 
na Chán Šajchún, přičítaný 
prezidentovi Bašáru Asa-
dovi. Podle ministra obrany 
Jamese Mattise Damašek 
akcí přišel o pětinu letectva. 

Očekávalo se sice, že se 
Trump do dění v Sýrii více 
zapojí, ale ve spolupráci 
s Ruskem proti Islámskému 
státu (IS). Jeho výpad vůči 
syrskému režimu Kreml 
zaskočil a vzbudil vážné 
pochybnosti o tom, zda 
nová americká administra-
tiva přinese oteplení vztahů 
s Moskvou.

„Nemohla nastat lepší 
příležitost, aby se Trump 
představil jako rozhodný 
vůdce schopný použít vojen-
skou sílu,“ komentoval úder 
někdejší vyslanec v koalici 
proti IS, generál John Allen. 
„Odepsal tak Asadův režim 
a poslal také varování 
Vladimiru Putinovi, Si Ťin-
-pchingovi a Kim Čong-uno-
vi,“ dodal. Jenže Trumpova 
syrská strategie zůstává 
nejasná.

Není ani jisté, zda USA 
skutečně chtějí a dokážou 
vyvinout účinný tlak na Asa-
da, aby se dobrovolně vzdal 
moci a na Rusko, aby se 
od něj distancovalo.

Stejné pochybnosti panují 
ohledně Trumpova zámě-
ru celkově zlepšit vztahy 
s Moskvou. Několik členů 
jeho administrativy se na její 
adresu v poslední době 
vyjádřilo dost nelichotivě. 
„Uvidíme, jak to všechno 
dopadne,“ podotkl prezident 
nedávno.

Další nečekanou aktivitu 
vyvíjí Trump proti severo-

korejskému režimu a jeho 
jadernému programu. „Se-
verní Korea je velký světový 
problém a my ho musíme 
konečně vyřešit,“ konsta-
toval prezident. Není však 
jasné, jak daleko hodlá zajít. 
Po OSN žádá nové sankce 
vůči Pchjongjangu. V uply-
nulých dnech přicházely 
zmatené informace o pohy-
bu americké letadlové lodi 
Carl Vinson v regionu. Podle 
posledních informací se za-
pojila do „obvyklých“ mané-
vrů s japonským námořnic-
tvem. USA se mezitím snaží 
donutit Čínu, aby pomohla 
Pchjongjang ukáznit. Peking 
naopak varuje Bílý dům před 
eskalací napětí v oblasti. 

Celkově se vztahy dvou 
velmocí nevyvíjejí zdaleka 
tak dramaticky, jak se v době 
prezidentova nástupu čeka-
lo. V půlce měsíce Washing-
ton kupříkladu neoznačil 
ve své zprávě Čínu za měno-
vého manipulátora, ačkoli to 
Trump v kampani sliboval. 
Trump svůj postoj do jisté 
míry přehodnotil i vůči 
NATO, už alianci nepovažuje 
za zastaralou. Stále však 
trvá na tom, aby spojenci 
Washingtonu vylepšili finan-
cování obrany a splnili tak 
závazek výdajů ve výši dvou 
procent HDP.
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Nečekaně 
aktivní 
Trump
n Při nástupu amerického prezidenta 
Donalda Trumpa do funkce se 
předpokládalo, že se soustředí 
na domácí politiku a nebude 
chtít plýtvat energií a prostředky 
na mezinárodní scéně. Po stovce 
dní jeho úřadování je ale zřejmé, že 
se prezident v zahraniční politice 
projevuje výrazně a neváhá se zapojit 
do složitých a vleklých konfliktů.
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Jedním z hlavních zámě-
rů Donalda Trumpa bylo 
urychleně skoncovat se 
zdravotnickou reformou 
Baracka Obamy, takzvanou 
Obamacare. Ukázalo se 
však, že to nebude snadné. 
Prezident musel nechat 
tento bod stáhnout z jedná-
ní sněmovny, protože pro 
návrh na zrušení a náhradu 
programu zdravotního 
pojištění neměl dosta-
tek hlasů. Nelíbil se totiž 
i některým republikánům. 
Strana se tento týden ur-
putně snaží před uplynutím 
prvních sto dní Trumpovy 
vlády dospět ke shodě.

Trump rovněž sliboval 
zpřísnění migrační politiky 
a koncem ledna vyvolal vel-
kou bouři dekretem, který 
mimo jiné zakázal vstup 
do USA občanům sedmi 
muslimských zemí. Po řadě 
protestů ho začátkem břez-
na pozměnil. I toto opatření 
ale vyvolalo dosud neuza-
vřený právní boj. Spor se 
vede i o dekret, jímž chtěl 
prezident odříznout od fe-

derálních zdrojů takzvaná 
azylová města, vstřícná 
k nelegálním imigrantům.

S migrací souvisí další 
stěžejní Trumpův před-
volební slib: zeď na hra-
nici s Mexikem. Prezident 
jižního souseda značně 
popudil, jelikož požadoval, 
aby výstavbu uhradil. Nyní 
už není tak striktní, hovoří 
o tom, že Mexiko nakonec 
nějakou formou zaplatí, 
konkrétní návrh a harmo-
nogram ale nezmiňuje. 
Otázkou navíc zůstává, zda 
bude projekt vůbec reali-
zován, Bílý dům má totiž 
problém sehnat zdroje.

Snaha zajistit na stavbu 
prostředky komplikovala 
jednání o dalším financo-
vání federálních úřadů. 
Jejich činnost je ohrožena, 
protože dosavadní zákon 
vyprší o půlnoci 28. dubna. 
Podle posledních zpráv ale 
Trump ustoupil a ve čtvr-
tek se rýsovalo provizorní 
řešení. Prezident je údajně 
ochotný vyčkat na rozpočet 
pro příští fiskální rok. /kaf/

Plnění domácích 
slibů vázne

„Nemohla nastat 
lepší příležitost, aby 
se Trump představil 
jako rozhodný 
vůdce schopný 
použít vojenskou 
sílu,“ komentoval 
prezidentův rázný 
přístup k boji 
s IS jeden z jeho 
generálů.



www.E15.cz | 11 |

n Nákupní horečka 
na burzách je minu-
lostí, kufry ale burziá-
ni zatím nebalí.

Jaroslav Bukovský

Donald Trump končí sto dnů 
hájení s nejslabším dola-
rem od nástupu do úřadu. 
Finanční trhy tak pomalu 
střízlivějí z velkých gest, 
která první muž Ameriky 
nabídl ekonomice po svém 
zvolení. Akciové trhy, pro 
které byl na počátku listopa-
du výsledek prezidentských 
voleb růstovým impulzem, 
stagnují od prvních týdnů 
Trumpa v čele USA. Index 
S&P sdružující pět stovek 
největších amerických firem 
přidal od poloviny února 
pouhé procento, zbytek světa 
zhruba dvakrát tolik.

Trumpovy sliby už Wall 
Street začíná vnímat bez 
povšimnutí. Posledním 
důkazem byl středeční návrh 
daňové reformy drasticky 
snižující sazbu firemní daně 
z příjmů z 35 na 15 procent. 
Záměru ministra financí Ste-
vena Mnuchina dali burziáni 

nula bodů, Wall Street se ne-
pohnul ani o píď. Příčinou je 
podle ekonomů předpoklad, 
že Trumpův kabinet nemá 
šanci své ambiciózní plány 
splnit.

„Trumpova politika připo-
míná střely vypálené naslepo, 
jež až za letu hledají cíl. 
Z hlediska prosazování slibů 
je prezident po stovce dnů 

vládnutí jednoznačně pozadu 
za mnoha svými předchůdci,“ 
soudí hlavní ekonom ING 
Pavel Sobíšek. Z povolební 
euforie přeléčil trhy Trumpův 
neúspěch s reformou zdravot-
nictví i obavy části republiká-
nů z rozpočtové díry vlivem 
nižších daní. 

„Nadšení opadá a očekává-
ní investorů se zreálňuje smě-

Wall Street nebere prezidenta moc vážně

n Americký prezi-
dent to s překopáním 
obchodních vztahů 
se světem myslí zcela 
vážně. Dvěma ze tří 
klíčových obchodních 
dohod hrozí vypově-
zení. Ta třetí – part-
nerství s Evropskou 
unií – se ani nedočka-
la podpisu.

Tomáš Stingl

Velké obchodní smlouvy 
s Evropou, se zeměmi Ticho-
moří a se severoamerický-
mi sousedy si bral Donald 
Trump na mušku už ve vo-
lební kampani. Po nástupu 
do funkce udělal nejrychlejší 
proces s dohodou o Transpa-
cifickém partnerství (TTP). 
Příkaz k jejímu vypověze-
ní podepsal už třetí den 
po inauguraci. Mnoho let 

dojednávaná smlouva, která 
rušila některá cla a další 
obchodní bariéry mezi USA 
a jedenácti zeměmi Pacifiku 
včetně Japonska, Austrálie 
nebo Nového Zélandu, tak 
fungovala bez potíží jediný 
rok. Trumpovo nařízení nic-
méně ještě musí ratifikovat 
Kongres.

Nyní zacílil Trumpův 
ansábl na dohodu NAFTA se 
sousední Kanadou a Mexi-
kem. Ta je v platnosti už  
23 let. Mimo jiné díky ní 
proudí masy Mexičanů 
za prací do USA a naopak 
mnoho amerických podni-
ků přesunulo výrobu kvůli 
nižším nákladům k jižnímu 

sousedovi. Trump chce 
smlouvu vyjednat nanovo. 
„Provedeme nějaké velmi 
zásadní změny, nebo se 
dohody zbavíme nadobro,“ 
řekl. 

Vadí mu třeba import dře-
va z Kanady. Vládní admi-
nistrativa ho zvažuje zatížit 
dvacetiprocentním tarifem. 
Další svár je o vývoz americ-
kých mléčných koncentrátů 
používaných při výrobě 
sýrů. Na jejich dovoz uvalila 
clo pro změnu Kanada. „To, 
co se stalo, je velice, velice 
nefér. Je to příklad typického 
jednostranného opatře-
ní, které je v neprospěch 
Spojených států. Nebude 
mít dlouhého trvání,“ řekl 
Trump při návštěvě Wiscon-
sinu zástupcům potravinář-
ského průmyslu.

Nejjednodušší to měl 
prezident s dohodou TTIP 
o rušení obchodních bariér 
mezi Spojenými státy a EU. 
Ta se ani nedočkala podpisu. 

Složitá jednání se vlekla 
roky a smlouva měla mnoho 
odpůrců i uvnitř EU. S ná-
stupem Trumpa je zřejmě 
definitivně odložena k ledu. 
„Z mého pohledu je mrtvá. 
O tom, kdo tuto dohodu 
více nechtěl, se dá úspěšně 
spekulovat,“ poznamenává 
vedoucí kanceláře Czech-
Trade v Chicagu Jan Kubata.
 Více E15.cz

Nad obchodními dohodami se smráká 

Trump ve středu představil 
daňovou reformu, která má 
být největší za posledních 
třicet let. Zamýšlí snížit firmám 
daň ze zisku ze 35 na pat- 
náct procent. Strop pro daň 
z příjmů jednotlivců má 
klesnout ze 39,6 na 35 pro-
cent. Případný pokles státních 
příjmů má být vyvážen růstem 
hospodářství.  

Snížení 
daní

KATEGORICKÉ NE. Americký prezident má jasnou představu, 
jaká by měla být pozice USA ve světovém obchodě.
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Naděje v Trumpa ale zcela 
nemizí. Spekulanti nemají 
tendenci rozpouštět obrovské 
zisky, které některá odvětví 
na burze získala jeho zvole-
ním. Akcie bank si stále stojí 
o devatenáct procent výše 
než před volbami. Obdobně si 
trhy cení Trumpova dopadu 

na byznys menších firem 
podnikajících primárně 
v USA. Akciový index Russell 
sdružující dvě tisícovky 
takových hráčů podražil do-
konce o více než pětinu. Zcela 
naopak vyprchal předvolební 
drajv v případě akcií ropných 
těžařů, jejichž ceny padly 
zpět k úrovním z počátku 
loňského listopadu.
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Tvář dne 

 Když sbor zpíval hornické písně, 
bylo mi v některých momentech 
skutečně úzko a poslouchal jsem 
s velkým dojetím,

řekl při uzavírání dolu Rožná 
ministr průmyslu Jiří Havlíček 
str. 4

Fo
to

 č
tk

Odvolání 
Babiše? Hra 
zašla daleko
Okolí premiéra Bohuslava 
Sobotky rozehrálo hru proti 
Andreji Babišovi. Ta hra má 
parametry pohnout celou 
politickou scénou. 

Všechno začalo před více 
než měsícem, když šéf TOP 09 
Miroslav Kalousek víceméně 
rutinně předložil ve sněmov-
ně návrh usnesení, podle 

nějž má místopředseda vlády 
Babiš objasnit své údajné 
daňové podvody.

Textu se chopili vlád-
ní lidovci a přidali bod 2, 
který říká, že pokud Babiš 
neobjasní své finanční ope-
race do 30. dubna, má z toho 
premiér vyvodit závěry. Pro 
usnesení hlasovala dvoutřeti-
nová většina poslanců odleva 
doprava. Nastal předvolební 
boj všech proti všem. Ale ty-
hle manévry zůstaly uzavřené 
v české politické bublině, 
takže širší veřejnost moc 
nechápala, co se to mezi vlád-
ními stranami vlastně děje.

Možná i proto vypracoval 
tým Sobotkových poradců 
v čele s Vladimírem Špidlou 
analýzu Babišových finanč-
ních a majetkových operací. 

A aby to bylo dokonalé, 
rovnou za předchozích 25 let. 
Závěr opatřili dvaadvaceti 
otázkami, na něž má jejich 
koaliční partner odpovědět. 
K tomu nejde mlčet.

Když před třemi lety 
zveřejnil tehdejší redaktor 
Reflexu Tomáš Pergler knihu 
o Andreji Babišovi, byla v ní 
většina faktů, které dnes 
obsahuje vážně se tvářící 
analýza. Tehdy bylo Sobotko-
vo vedení ke všemu hluché, 
i když se knize dostalo slušné 
publicity. Sociální demokraté 
a většina médií mlčeli i loni 
na jaře, když se v parlamentu 
projednávala kauza Čapí hníz-
do a mluvilo se o diskutabilně 
získaných dotacích na Ba-
bišovu farmu. Kdyby tehdy 
premiér Sobotka chtěl odvolat 

šéfa ANO z vlády, hodně lidí 
by to chápalo. Ale dnes? 

Dnešní kauza byla rozehrá-
na v lednu, když novinář- 
ka Zlámalová poukazovala 
na nesrovnalosti v Babišo-
vých příjmech. Vše se odehrá-
valo v atmosféře klesajících 
preferencí ČSSD a naopak 
mírného růstu hnutí ANO. 
Ve stejné atmosféře se zrodilo 
i usnesení sněmovny o Babi-
šovi, z něhož až příliš čouhá 
předvolební kalkul. 

Bude, nebo nebude Babiš 
odvolán z vlády? Hra zašla 
hodně daleko, takže spíš ano, 
což nemusí nutně znamenat 
stažení ANO z vlády. Babiš 
nerad ztrácí mocenské páky. 
Důležitou roli teď sehrají dvě 
entity: Pražský hrad a orgány 
činné v trestním řízení.

Prezident sice odvolat Ba-
biše na návrh premiéra musí, 
ale současně může dlouho 
taktizovat, protože jeho ideá- 
lem je soužití ČSSD a ANO, 
aby se nemusel před prezi-
dentskými volbami rozhodo-
vat ani pro jednu ze stran.

A pak jsou tu bezpečnostní 
složky, které podezřele dlouho 
vyšetřují kauzu Čapí hnízdo 
i jiné finanční operace. Podle 
informací z policejního prezi-
dia by příslušní policisté chtě-
li Babišovi sdělit obvinění, ale 
narážejí na odpor státních 
zástupců. Bude Babišovo pří-
padné odvolání signálem, že 
už se to může? Tahle volební 
kampaň nebude vůbec pěkná.

Autor je komentátorem  
týdeníku Reflex

Komentář

Bohumil Pečinka
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n Legendární trilogie 
Mass Effect se po pěti 
letech dočkala nepří-
mého pokračování. Hra 
s podtitulem Andromeda 
na sérii navázala, hráče 
však v mnoha ohledech 
příliš nepotěšila.

Lukáš Příbramský

Studio Bioware se v novém 
Mass Effectu zaměřilo na příběh 
o „Noemově arše“, která odstar-
tovala směrem k Mléčné dráze 
v době, kdy vrcholil příběh dru-
hé hry. Za odletem pak nestojí 
vláda ani sjednocené lidstvo, 
ale bohatá filantropka z planety 
Země. Expedice nyní po šesti 
stech letech dorazila do galaxie 
Andromeda a právě zde začíná 
hlavní příběh hry.

Bohužel již od začátku pro-
vází Andromedu technické 
nedodělky, které jsou o to horší, 
že předchozí tituly ani první díl 
z roku 2007 jimi netrpěly. Do vý-
voje Andromedy přitom studio 
investovalo zhruba čtyřicet mili-
onů dolarů. Nejpalčivější potíže 
má hra s obličejovou animací, 
špatně udělané oči, synchroni-
zace mluvy a pohyb postav. To 
vše nepříjemně narušuje zážitek 
ze hry, jejíž svět jinak oplývá 
neskutečně skvělými exteriéry 
a grafikou. Při designu vesmíru 
a planet se přitom nešetřilo.

Kritika špatných animací byla 
natolik hlasitá, že studio zarea-

govalo a vydalo řadu opravných 
aktualizací, které problém 
mírně vyžehlily.

Herně se titulu daří hráče 
dostat do kůže nováčků v cizí 
galaxii, ale hází si klacky pod 
nohy nejen výše zmíněnými 
problémy, avšak také na dnešní 
dobu nepraktickým herním 
menu a oplývá mnoha zbytečný-
mi úkoly. Andromedu nicméně 
v určitých mezích postihla 
tendence se opakovat: co vypa-
dalo jako epické při průzkumu 
první planety, je u čtvrté planety 
již povinná, ba přímo zdržující 
rutina.

Naopak velmi zábavné jsou 
klasické herní aspekty této 
vesmírné hry na hrdiny: prů-
zkum galaxie, postavy, hlavní 
úkoly a konverzace. Heroismu 

oblíbeného kapitána Sheparda 
z předchozích tří dílů se však 
hráči nedočkají. Nebezpečí v An-
dromedě sice je, ale ve srovnání 
s Reapery likvidujícími civiliza-
ce je zanedbatelné.

Hráč se tak spíše vtělí do role 
vesmírného Kryštofa Kolumba, 
který musí překonat nástra-
hy nového světa. Pro někoho 
dostatečná úloha, pro někoho 
zklamání, které vyvolává pocit, 
že to prostě mohlo být lepší.

Autor je spolupracovníkem redakce

Nový Mass Effect 
pobaví, ale nenadchne

Mass Effect: Andromeda

(počítačová hra, Kanada)
Vydal: BioWare
Distributor: Electronic Arts
Hodnocení: 60 %

Minirecenze

HUDBA

Luboš Andršt & Energit: 
Time’s Arrow
(Vydal: Supraphon)
Jeden z nejlepších tuzemských 
bluesrockovch kytaristů 
Luboš Andršt se první vlastní 
kapely dočkal na počátku sedmdesátých let se 
skupinou Energit. První stejnojmenné album vy-
dali v roce 1975, což ovšem bylo až poté, co v pro-
pasti tehdejší nastupující normalizace skončila 
řada písní zamýšlená pro původní debutové 
album v sestavě s bubeníkem Ernoušem Šedivým 
a zpěvákem Ivanem Khuntem, exčleny Flamen-
ga, kteří posléze emigrovali. Po čtyřiceti letech 
písně Andršt oprášil s novou a stejně hvězdnou 
sestavou, v níž na baskytaru hraje Vladimír 
Guma Kulhánek a na bicí Jiří Zelenka. Výsledkem 
je skvělé album snoubící nostalgii se současností 
a tehdejší nastupující artrock se současnými 
technologiemi, které ukazuje, že Energit by bez 
potíží obstál i v anglosaském světě.

Dušan Kütner

FILMY

Pátá loď

(Režie: Iveta Grófová)
Po pohledu na střet s rea-
litou mladé šičky v debutu 
Až do města Aš se slovenská filmařka Iveta 
Grófová ve stylu poetického sociálního realismu 
podívala do života dětí bez rodičovské lásky. 
Desetiletá Jarka, hlavní hrdinka filmu oceněné-
ho na Berlinale, sice má matku, ta se ale většinu 
času chová jako její nezodpovědná starší sestra, 
případně tvrdě spí. V tomto snímku v Bratislavě 
na dobrého rodiče nenarazíte, o své dítě se neu-
mějí starat ani sousedi, ani kolemjdoucí na ná-
draží, od nichž si Jarka s kamarádem „půjčí“ dva 
kojence. V tom okamžiku po docela otřelé a mír-
ně stereotypní první části přichází poetičtější 
část druhá, v níž si děti hrají na rodinu a opakují 
viděné chyby. Místo hlubší psychologické studie 
ale snímek zůstává na povrchu.

Iva Přivřelová
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NOVÝ SVĚT. Hráči se musejí vtělit do role vesmírného Kryštofa Kolumba 
a začít objevovat svět neznámé galaxie Andromeda.
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Petr Dašek, Tomáš Stingl

Jako eldorádo pro milovníky 
zimních sportů už Innsbruck 
nějaké to desetiletí tradici 
má. V posledních letech 
si ale hlavní město Tyrol-
ska systematicky buduje 
stále rozsáhlejší zázemí i pro 
sporty letní. Poloha na řece 
Inn a v údolí sevřeném víc 
než třítisícovými masivy ze 
všech stran k tomu nabízí 
dostatečně dramatický 
terén. K mání je horská 
cyklistika, horský treking, 
horské sprinty. Když se 
člověk trochu snaží, i horská 
nemoc.

DO KOPCŮ VYRAZÍ ULTRAS
Letos má Innsbruck připra-
ven skoro každý měsíc něja-
kou sportovní událost, která 
míří jak na amatéry, tak 
na profesionální sportsme-
ny. Zítra se třeba koná drsný 
běžecký závod Alpine Trail 
Run. Účastníci z 30 zemí vy-
běhnou přímo z historického 
centra města do okolních 
svahů. Trasu si budou kon-
trolovat sami pomocí GPS 
navigace a map. Ta nejkratší 
trať, kterou poběží, je dlouhá 
15 kilometrů. Ta nejdelší je 
příznačně nazvaná „Ultra“ 
a měří plných 85 kilometrů. 
Její nejvyšší body jsou až 

Doběhnout  
až do doby 
ledové  

CYKLOTRASY. Pěknou vyhlídku na celé údolí nabízí jízda v areálu Mutterer Alm.

BĚH PO LEDOVCI.  
Při extrémním závodu vyběh-
nou sportovci až do výšky tří 

tisíc metrů nad mořem.
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n Innsbruck je takové rakouské hlavní 
město sportu. Letos bude hostit 
největší festival horských kol zvaný 
Crankworx nebo extrémní dálkový běh, 
který vytrvalce dovede z historického 
centra města až na ledovec do hor.



n Nad Innsbruckem 
je největší rakouská 
ledovcová lyžařská 
oblast. Na ledovci 
Stubai lze lyžovat 
od října až do června. 

Petr Dašek, Tomáš Stingl

Areál ledovce Stubai sahá 
do výšky přesahující tři ti-
síce metrů. Díky tomu jsou 
zdejší tři desítky sjezdovek 
náležitě dlouhé. Ta nejdelší 
má přes deset kilometrů.

Areál obsluhuje 26 lano-
vek a vleků. Událostí letošní 
sezony byla premiéra nové 
kabinkovky 3S Eisgrat. Už 
při prvním pohledu na tuhle 
luxusní lanovku začne lyžař 
chápat, proč stála stavba víc 
než 60 milionů eur a zařa-
dila se tak mezi nejdražší 
alpské projekty historie. 
V kabince čekají sedačky 
z pravé kůže, panoramatic-
ká okna, Wi- Fi připojení 
zdarma, všechno v designu 
jak od Ferrari. A to doslova. 
Za návrhem stojí slavné 
italské studio Pininfari-
na, jehož podpis je nejen 
pod modely vozů Ferrari, 
ale i Alfa Romeo, Mase-
rati a dalších luxusních 

značek. To má hned našinec 
jaksi potřebu důkladněji si 
oklepat boty od sněhu, než 
do takové kabinky vůbec 
nastoupí. Dráha má kabin 
celkem 48, což při kapacitě 
32 pasažérů zajišťuje dohro-
mady hodinovou přepravu 
tří tisíc lyžníků. Tedy prav-
da, rychlostí to ještě úplné 
Ferrari není, ale na lanovku 
je překonání pětikilometro-
vé vzdálenosti za 11 minut 
solidní práce. Tím spíš, že 
to zahrnuje i 1200 metrů 
převýšení. 3S Eisgrat je 
tak i nejdelší tříkabelovou 
lanovkou v Alpách.

Na vrcholu je mimo jiné 
možné navštívit samotný 
ledovec. Lze projít zhruba 
200 metrů dlouhou jeskyni 
vnořenou přímo do ledu. 
Pokud tam člověk obětavě 
nezamrzne jako evoluční 
vzorek homo sapiens pro 
další generace, může ještě 
zamířit k další perličce: 
na nejvyšší bod celého stu-
baiského areálu, vyhlídku 
pojmenovanou výmluvně 
Vrchol Tyrolska. Tady by 
snad stálo za to zapíchnout 
vítěznou vlaječku, nebýt 
ovšem toho, že i sem samo-
zřejmě návštěvníka pohodl-
ně dovezla lanová dráha.

 www.E15.cz | 15 |

Při sportu v horách vyhládne dvojnásob rychle, ale restaurace 
a obchůdky v Innsbrucku nabízejí výtečnou záchranu. Turista si 
může skočit na vyhlášenou pochoutku, tradiční tyrolský špek. Jde 
o nevařenou šunku, kterou horalé nakládají přes zimu do směsi 
soli, jalovce a různých koření. Pak se ještě šunka vyudí. Tenhle 
postup se používal už od středověku v jižní části Tyrol proto, aby se 
maso nezkazilo. Ona ale šunka v téhle úpravě skvěle chutná, takže 
uvedenou recepturu dnes už četní výrobci používají nikoliv kvůli 
zakonzervování masa, ale ryze z kulinářských důvodů.

Tyrolákům skáčou 
turisté na špek

JESKYNĚ. 
V ledovci 
Stubai je 
připravena 
200 metrů 
dlouhá 
naučná 
stezka 
vedoucí 
ledovou 
kavernou.

DESIGN 
OD ITALŮ. 
Kabiny 
nové lanov-
ky navrhlo 
slavné 
studio Pi-
ninfarina.
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Na Stubai dorazilo 
lanovkové Ferrari

3600 metrů nad mořem. 
Tento ranní jogging si dají 
ovšem jen ti největší ultras.

START UPROSTŘED NOCI
Prvního července si to 
vytrvalostní běžci vychut-
nají ještě jednou, ovšem 
s kostkou ledu navíc. Závod 
Stubai Ultra Trail je zavede 
z Innsbrucku údolím až 
k 62,5 kilometru vzdálenému 
horskému ledovci Stubai. 
Na ten vyběhnou, přičemž 
start je ve výšce pouhých 
570 metrů nad mořem, zato 
cíl přesně ve 3138 metrech. 
Začátek běhu je navíc už 
v jednu hodinu po půlnoci. 
Pozvánka na závod přitom 
s roztomilým optimismem 
oznamuje, že v sedm hodin 
večer po závodě vypukne pro 
účastníky dole v městečku 
Neustift večírek. Ten má ale-
spoň adekvátně dvojsmyslný 
název „Finisher Party“.

PĚT DNÍ PRO CRANKWORX
Innsbruck vybudoval na sva-
zích v okolí města několik 
tras a areálů určených také 
pro milovníky horských kol. 
K těm mírnějším patří kilo-
metrový sjezd Hungerburg 
Trail nebo tříkilometrový 
Arzler Alm Trail. K oběma 
vyveze cyklistu lanová 
dráha. Na stejném masivu 
je ovšem i náročnější sjezd 
Nordkette Singletrail, kde 
cyklista na čtyřkilometro-
vé trase překonává víc než 
kilometrové převýšení. To 
znamená místy sklon až  
70 procent. Pro ty, kteří by se 
rádi dočkali ve zdraví důcho-
dového věku, je k dispozici 
hala s plochou dva tisíce 
metrů čtveresčních. Tady 

mohou na biku v poklidu 
trénovat i začátečníci.

Několik nových tras má 
ve svazích nad Innsbruckem 
ještě přibýt v nejbližších 
týdnech. Město se totiž 
horečně chystá na vrcholnou 

cyklistickou událost. Prvně 
sem zavítá na konci jara 
Crankworx neboli největší 
freeridingový festival hor-
ských kol na světě. Pětidenní 
program začne 21. června.
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VÝLET

U Libušína vypukne 
středověká bitva

Okolí Libušína se v sobotu 
29. dubna stane dějištěm 
středověkého festivalu. Jde 
o největší setkání šermířů 
u nás, na které se sjede i řada 
zahraničních hostů. Největším 
lákadlem akce jsou hned dvě 
rytířské bitvy, jež v průběhu 
odpoledne vypuknou na zdej-
ším kolbišti. Nebude chybět 
ani dobové tržiště či hudební 
vystoupení.

KONCERT

Tomáš Kočko vystoupí 
v Malostranské besedě

Hudba Tomáše Kočka a jeho 
orchestru je inspirovaná 
tradiční moravskou muzikou 
a folklorem na trojmezí Česka, 
Polska a Slovenska. Ve své 
tvorbě se však nebojí ani 
experimentů, jak o tom svědčí 
například spolupráce s doom 
metalovými SSOGE. V Malo-
stranské besedě se 30. dubna 
představí se svým programem 
Pohanské jaro.

VÝSTAVA

Na Kampě představí 
Bornův jedinečný svět

V sobotu 29. dubna za-
čne v Muzeu Kampa velká 
přehlídka díla malíře Adolfa 
Borna s názvem Jedinečný 
svět. Těžištěm výstavy se stal 
průřez jeho volnou tvorbou. 
Nebudou chybět ani originál-
ní ilustrace knih (včetně pří-
běhů Macha a Šebestové nebo 
básní Christiana Morgenster-
na) a také projekce animova-
ných filmů.

RODINA

Čarodějnice se sejdou 
i na Malé Straně

Malostranské čarodějnice 
začnou na Malostranském 
náměstí v 19 hodin. Odtud 
průvodem za doprovodu 
bubnů společně všichni 
účastníci vyrazí do parku 
Kampa, kde od 20 hodin 
začne vlastní program čaro-
dějného večera. Pro malé ča-
rodějky a čarodějníky bude 
na Kampě zábava připravena 
od 15 do 17 hodin. 

FESTIVAL

V Břevnově bude První 
máj pivní

Na třetím ročníku akce První 
Pivní Máj, která se koná 
v pondělí 1. května v prostoru 
před Břevnovským klášte-
rem, představí svoji produkci 
dvacet českých a moravských 
minipivovarů (mimo jiné 
Chyše, Biskupický Gajdoš, 
Jihlava, Zichovec, Slavkov, 
Kolčavka, Raven či Koníček). 
Celkem bude na čepu kolem 
osmdesáti druhů piv. /mas/
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RARITA ZE ŠVÝ-
CARSKA. 
Ozubnicovou loko-
motivu (na snímku) 
a dva vagóny, které 
jezdily ve Švýcarsku 
do nejvýše položené 
železniční stanice 
v Evropě, získala 
Železniční společ-
nost Tanvald. Raritní 
exemplář z roku 
1912 dorazil včera 
ze Švýcarska na 
nádraží v Kořenově 
na Jablonecku, kde 
bude vystaven v bý-
valé výtopně parních 
lokomotiv. Uvnitř 
budovy jsou i další 
historické železniční 
vozy.
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